
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Lucjana Cichosza

na 44. posiedzeniu Senatu
w dniu 20 listopada 2009 r.

Oœwiadczenie skierowane do minister pracy i polityki spo³ecznej Jolanty Fedak

Szanowna Pani Minister!
Do mojego biura wp³ynê³o pismo zarz¹du powiatu w Krasnymstawie w sprawie podjêcia dzia³añ

zmierzaj¹cych do ujednolicenia dotacji pañstwowej przypadaj¹cej na jednego mieszkañca domu pomo-
cy spo³ecznej skierowanego do placówki przed 1 stycznia 2004 r. Pozwolê sobie zacytowaæ uzasadnienie
z tego pisma.

„Dotacje z bud¿etu pañstwa na utrzymanie jednego mieszkañca w poszczególnych domach opieki
spo³ecznej wyliczane i ustalane wed³ug zasad okreœlonych w ustawie z dnia 13 listopada 2003 r. o do-
chodach jednostek samorz¹du terytorialnego (DzU z 2008 r. Nr 88 poz. 539 z póŸn. zm.) w znacznym
stopniu nie odpowiadaj¹ rzeczywistym potrzebom finansowym poszczególnych domów pomocy spo³ecz-
nej, jak równie¿ kosztom funkcjonowania ponoszonym przez jednostki.

Przyjêcie podstawy wyliczenia œredniej miesiêcznej dotacji na jednego mieszkañca w skali wojewódz-
twa prowadzi do nieuzasadnionego zró¿nicowania jej wielkoœci w zale¿noœci od województwa.

Stosowane od lat zasady przyznawania dotacji stawiaj¹ w znacznie gorszej sytuacji domy znajduj¹ce
siê na terenie województwa z najni¿sz¹ œredni¹ przypadaj¹c¹ na jednego mieszkañca. Fakt ten w dal-
szym ci¹gu pog³êbia istniej¹ce ju¿ i tak znaczne ró¿nice i dysproporcje pomiêdzy domami pomocy spo³e-
cznej z ró¿nych regionów Polski.

Odwo³ywanie siê do tak zwanych zasz³oœci, które spowodowa³y ten stan rzeczy, nie jest odpowiedzi¹
na stawiany przez zarz¹d powiatu wniosek, poniewa¿ od wielu lat ró¿nice te winny byæ systematycznie
niwelowane. Jednoczeœnie nale¿y podkreœliæ, ¿e liczba osób skierowanych do domów pomocy spo³ecz-
nej przed 1 stycznia 2004 r. z przyczyn naturalnych systematycznie siê zmniejsza.

Istotny jest równie¿ fakt, ¿e ustawodawca okreœli³ standardy, jakie winny spe³niaæ domy pomocy
spo³ecznej na takim samym poziomie dla wszystkich bez wzglêdu na to, czy funkcjonuj¹ w Polsce cen-
tralnej, zachodniej czy wschodniej. W zwi¹zku z tym powiaty prowadz¹ce domy pomocy spo³ecznej maj¹
taki sam obowi¹zek spe³nienia jednakowych standardów, ale do dotacji w jednakowej wysokoœci – nie
maj¹ ju¿ prawa.

Problem, o którym mowa w niniejszym wyst¹pieniu, dotyczy wielu powiatów i domów pomocy spo³e-
cznej. Dlatego, zdaniem cz³onków zarz¹du powiatu w Krasnymstawie, celowe jest podjêcie dzia³añ
zmierzaj¹cych do zmiany istniej¹cego stanu rzeczy”.

Nastêpnie Zarz¹d Powiatu zwraca siê z apelem do parlamentarzystów ziemi lubelskiej o wsparcie
i w³¹czenie siê w realizacjê wniosku, co niniejszym czyniê, zwracaj¹c siê do Pani Minister z proœb¹
o podjêcie stosownych dzia³añ uwzglêdniaj¹cych wniosek Zarz¹du Powiatu w Krasnymstawie.
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